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V soboto 21. oktobra 2023 se je v idilični Beli krajini po več 
letih prekinitve, tudi zaradi ukrepov pri preprečevanju širje-
nja okužb s covid-19, ponovno odvil tradicionalni stroko-
vno-družabni dogodek Slovenskega farmacevtskega 
društva (SFD) v znamenju praznika Sv. Martina – Farma-
Jesen 2023.  
Organizacija dogodka je potekala v sodelovanju treh po-
družnic SFD, in sicer Dolenjske, Pomurske in Posavske. 
Sobota se je za ene začela bolj, za druge manj zgodaj, saj 
se je dogodka FarmaJesen 2023 udeležilo 118 članov iz 
vseh podružnic SFD. Vse nas je že zjutraj pozdravilo kra-
sno vreme in sončni žarki, ki so pregnali še zadnje misli na 
deževne kaplje izpred predhodnega dne. Za dodatno na-
polnitev naših baterij in razvajanje brbončic na avtobusih 
so poskrbeli naši člani s pripravljenimi sladkimi dobrotami. 
Hvala vam! 
Bela Krajina, pokrajina belih brez, zelenega Jurija, belokranj-
skega vina, bele platnene narodne noše in gostoljubnih ljudi. 
Po sprehodu skozi staro mestno jedro Metlike do metliškega 
gradu je v Belokranjskem muzeju sledil ogled arheološke 
zbirke (npr. kamnita sekira iz 5. tisočletja pr. n. št., najdena 
v Dragovanji vasi), kulturnozgodovinske zbirke (npr. vrč s 
srebrniki iz 16. stoletja, najden v Grabrovcu), zbirke umet-
nostne zgodovine, zbirke etnologije (razstava belokranjskih 
pisanic, rovaši) in zbirke novejše zgodovine (prikazuje čas 
narodnoosvobodilne vojne) ter filma o Beli Krajini.  

Ali veste kaj je rovaš? Rovaš je lesena palica, pogosto se-
stavljena iz dveh delov, na katero so z zarezami označevali 
npr. količinske pravice in obveznosti članov skupnosti. V 
Beli krajini poznamo rovaše predvsem v povezavi s sose-
skinimi zidanicami. Razširjeni so bili po vsej Evropi. Zaradi 
preprostosti so bili primerni tudi za nepismene. Še danes 
poznamo zvezo »na rovaš«; primer: »Pri njem ima še nekaj 
na rovašu«, kar pomeni, da mu je še nekaj dolžan. 
V vinski kleti Prus je sledilo pokušanje odličnih belokranjskih 
vin, h katerim se je prilegel domač narezek iz suhih mesnin. 
V vinski kleti Prus pridelujejo vse kategorije vin: od penine, 
oranžnih vin do mirnih vin rednih trgatev pa tja do predika-
tov, kot so pozna trgatev, izbor, jagodni izbor, ledeno vino, 
suhi jagodni izbor in tudi našo posebnost, slamnato vino – 
vino iz sušenega grozdja. Poleg vin pridelujejo tudi med in 
žganje. Po degustaciji je sledil še ogled kleti. Hvala Jožefu 
Prusu za vse znanje, energijo, smeh, ki ga je delil z nami 
med degustacijo in ogledom! Ali ste vedeli, da so Prusovi 
petkratni vinar leta Slovenije? 
Okrepčani in polni znanja o belokranjskih vinih smo pot na-
daljevali ob hrvaški meji ob reki Kolpi do naselja Adlešiči, 
kjer so nam v etnografskem muzeju na prostem, Šokčev 
dvor, predstavili umetnost predenja in tkanja iz lanu, prav 
tako pa smo se lahko posladkali s sveže pečenimi kostanji, 
moštom in značilno belokranjsko pogačo, brez katere izlet 
v Belo Krajino nikakor ne sme miniti. Hvala Borisu in Tončki, 

FARMAJESEN V BELI KRAJINI 
Iztok Dovnik



386

D
R

U
Š

TV
E

N
E

 V
E

S
TI

farm vestn 2023; 74

ki sta z nami delila tudi pregovorne resnice, kot so: »Ovce 
se strižejo dvakrat na leto, ko hruške cvetijo in ko hruške 
medijo!«, »Lan je lan, z njim je dela leto in dan!« in »Deca 
rastejo kot konoplja!«. 
Dan se je že prevesil v pozno popoldne. Odpravili smo se 
v Gostilno Kapušin, kjer nas je pričakala odlična večerja. 
Pred večerjo smo prisluhnili strokovnemu predavanju prof. 
dr. Mojce Kerec Kos, ki nam je osvežila znanje o interakci-
jah etanola z zdravili. Predavanje je potekalo interaktivno, 
saj smo vsi udeleženci sprotno preko mobilnih telefonov 
odgovarjali na vprašanja, zastavljena s strani prof. dr. Mojce 
Kerec Kos. Mojca, iskrena hvala! 
Za dobro voljo in razpoloženje med večerjo in po njej je po-
skrbela glasbena skupina Calypso. Plesali so vsi, stari in 
mladi, kar kaže na dobro medgeneracijsko sodelovanje in 
povezanost članov SFD.  
Vožnja proti domu je minila v znamenju zbiranja in obujanja 
vtisov celotnega dne ter proti koncu že kovanju načrtov oz. 
zbiranju idej za izvedbo dogodka FarmaJesen 2024. 

Seveda dogodek ne bi uspel brez vas, spoštovani člani in 
članice SFD. Hvala vam za tako številno udeležbo in pozi-
tivne odzive po dogodku. Zahvaljujemo se vodstvu SFD, 
predsedniku Marku Anderluhu, generalni sekretarki Andri-
jani Tivadar in Nataliji Gerbič za vso vzpodbudo in pomoč 
pri organizaciji dogodka ter vsem sponzorjev in donator-
jem, brez katerih dogodek ne bi bil mogoč. 
Vse člane Slovenskega farmacevtskega društva vabimo 
tudi v prihodnje, da se udeležijo strokovnih in strokovno-
družabnih dogodkov, ki jih organiziramo na društvu z na-
menom, da se izobražujemo in povezujemo ter tako 
uresničujemo naše poslanstvo. 
 
Organizatorski odbor:  
Iztok Dovnik, Dolenjska podružnica 
Saša Zaviršek Mikolič, Pomurska podružnica 
Simona Jalovec Pavlovič, Posavska podružnica

Degustacija v vinski kleti Prus. Šokčev dvor, Boris in Tončka.


